
Matthew 5:1-10  CEP Matthew 5:1 Když spatřil zástupy, vystoupil na horu; a když se posadil, přistoupili k 

němu jeho učedníci.  2 Tu otevřel ústa a učil je:  3 "Blaze chudým v duchu, neboť jejich je království nebeské.  4 

Blaze těm, kdo pláčou, neboť oni budou potěšeni.  5 Blaze tichým, neboť oni dostanou zemi za dědictví.  6 Blaze 

těm, kdo hladovějí a žízní po spravedlnosti, neboť oni budou nasyceni.  7 Blaze milosrdným, neboť oni dojdou 

milosrdenství.  8 Blaze těm, kdo mají čisté srdce, neboť oni uzří Boha.  9 Blaze těm, kdo působí pokoj, neboť oni 

budou nazváni syny Božími.  10 Blaze těm, kdo jsou pronásledováni pro spravedlnost, neboť jejich je království 

nebeské.  11 Blaze vám, když vás budou tupit a pronásledovat a lživé mluvit proti vám všecko zlé kvůli mně.  12 

Radujte se a jásejte, protože máte hojnou odměnu v nebesích; stejně pronásledovali i proroky, kteří byli před 

vámi. 

 

 

Kázání na den reformace, 29. řííjna 2023, Janské Lázně, Trutnov 

Mt 5, 1-12 

 

Sestry a bratři, přátelé, kde se tenhle děj odehrává? Na hoře, na vrcholu, tam, kde věci 

nabývají smysl. Je to hora Zákona Hospodinova, místo Zjevení Mojžíšovi a místo zjevení 

Božího. A ten, který mluví, je obojí, je to člověk a Bůh, ten, který zjevuje a kterému je 

zjevováno, Hospodin a Mojžíš. Ale Mojžíšem, tím, kdo naslouchá a zapisuje, je poslušným a 

dává dál, jsou také učedníci, oněch dvanáct. Oni jsou prvními adresáty, oni jsou také těmi, 

kdo jsou osloveni – oni jsou blahoslavení.  

Blahoslavenství je norma, je zákon. Norma pro člověka, Zákon k naplnění. Je omyl říkat, že se 

tu chce víc, než je možné splnit. Je omyl se vymluvit na Spasitele dopředu. Je omyl zvěstovat 

lacinou milost, dívat se jen přes tlusté sklo, nějak netýkavě. Blahoslavený, a to je nárok, úkol, 

mravní norma, jsi ty, kdo nasloucháš.  

A hora Hospodinova, to je zde a nyní. Chceš-li, je to kostel. Omlouvám se všem, co mají za to, 

že funkci kostela naplnili nějakým lusthauzem srdce, nějakou náboženskou útěšností. Kostel, 

bohoslužby, vystoupení na horu, to je průvan a blaho v perspektivě, které reálně vypadá jak 

sezení v louži. Přesto jediný smysl a jediný význam, který může lidský život mít. Sladké 

náboženské řeči, jak drolení zkažených zubů páně kazatele, co dopadá jen půl metr pod 

kazatelnu – to nechtějme, to je k ničemu, kvůli tomu jsou kostely prázdné.  

Na hoře je čerstvé povětří, a dohlédneš daleko. Zapomeň na uzavřené malicherné malosti.  

Blahoslavení chudí duchem. Zapomeň na „filosofii“ sám mám málo. Zapomeň na strach o 

nepříliš počestně nabyté miliony a na možnost nikoli jejich pozbytí, ale ještě jen stále jejich 

nabývání, napuchání. Přihrblá malost účetního nechť je ti cizí. A rozhazuj hrstmi jak rozsévač, 

co vyšel, aby sil, jak ten, co pouští chléb svůj po vodě, jak ten, co má, aby dal. A příteli a 

přítelkyně – někdy je to výkon, protože se dávající ruka třese. Leč duch je silnější než třaslavé 

sádelnaté tělo tvé lačnosti a lakoty, a ty dávej, syp, nes, plnou míru, tu setřesenou, 

napěchovanou. Procházej komnatami království nebes a nechej je klesat k ostatním!  

Blaze těm, kdo pláčou. Z hory je vidět daleko, z kostela má být vidět daleko, až do Alepa a 

Kijeva a kibucu Be´eri a Gazy a Ujgurům do Sindžanu a do Nigérie a Keni a Burkiny Faso a 

Náhorního Karabachu… Kdo by neplakal, má-li srdce? Kdo by neplakal, zná-li milosrdného 



Boha, zná-li Syna Božího jako bratra vedle sebe. Kdo by neplakal, ví-li o kříži. To není jedno. 

To nejsou nějaká vzdálená místa negramotných podlidí – to jsou bratři a sestry lidé a jejich 

bolest je bolesti která je reálnou tady na hoře, tady v kostele.  

Tihle naslouchající, tihle blahoslavení, vy, blahoslavení, vy nejste žádní křiklouni, co se 

prodávají v časopisech celebrit, vy nejste nikým, kdo se dere dopředu, aby byl viděn, kdo se 

chytá rakví slavných, aby ho vyfotili. Tichý se nedere, tichý blahoslavený něco skutečně dělá 

a sláva je mu u zadku. Tichý netvoří o sobě legendy, on sám nakonec legendou je, ale 

pravdivou, ne směšným kašpárkem strkajícím hlavu před objektiv reportérům… Člověk 

uřvaný svým „já, já, já…“ je nakonec zloděj. Možná vlastní mnoho nemovitostí, ale země patří 

tichým.  

Ale ano, blahoslavení jste, když jste nenasytní, totiž spravedlnosti, práva, svobody. Tady 

buďte nenasytní a nenasytitelní. Nikdy nebude dost spravedlnosti. Vždycky za ni bude třeba 

bojovat, zápasit. Nemějte obavu z nedostatku materiálu pro budoucnost. Stále budete mít 

proč rozsívat spravedlnost a dychtivě čekat na její zrání a žeň… A vězte, že budete nasyceni, 

protože spravedlnost je budoucností světa.  

Blahoslavení nemíjí padlé u cesty. Snad se to může zdát divné, že z hory, z kostela je vidět až 

do Botswany, a přesto je vidět i žebráka na prahu. To se mnohým hlupákům zdá jako 

protimluv a volají: všechno naše jen pro nás! Žádný strach, vy „naši“, naši důchodci, naše 

matky s dětmi, naši studenti, naši bílí a růžoví ustrašenci, nikdo na vás nezapomněl, jsme 

s vámi a buďte s námi – pro všechny.  

Čisté srdce, to nám, Pane, zachovávej. Nic z chytráctví světa ať se nás nepřichytí. Nic z moci 

mocných ať nás nezláká a zůstaneme vědomě bezmocnými. Čisté srdce znamená pohledět 

na Boží tvář a Boží tvář pohledí na nás. Jak útěšné! Jak plné mládí, co umí milovat bez vracení 

drobných.  

A projdeš-li a dotkneš se, ty, blahoslavený, pak nezůstane bolest a ukřivdění a ponížení a 

midrheitskomplex dotčených, ale pokoj zůstane, pokoj dáváš, pokoj, totiž ten pravý pokoj, ve 

kterém se dělí dělní o krajáč mléka, ten pokoj zůstává a přetéká.  

!!!!! 

A přesto se najdou ti, kdo to nepřijmou – kostel je tvrz dobývaná stále loupežníky a proto 

také, žel, někdy hrádek loupeživých lapků… na to pozor – stálý zápas o to, aby vítr nepřestal 

foukat a pláč neustal a pokoj přetékal a spravedlnost byla lovena…  

A přesto se najdou ti, kdo pěstují sobectví, nepokoj, nespravedlnost a kdo píšou hejty a plní 

weby lží a vymýšlejí klamy a podlosti, takže sama pravda zní nepravděpodobně. A jsou tací, 

někdy i v kostele, kdo ty sračky nasdílí. Toho je plný svět a my z toho nejsme vyňati… 

… my jen máme být blahoslavenými – a to třeba až po kříž, ten Kristův, ten blahoslavený, 

který obrací časy na ruby a otvírá hroby daností a odvěkých nenávistí a přivodí život, ten 

platný, milující, věčný, smysluplný – zmrtvýchvstalý, resurexovaný, reformovaný. 

Blahoslavení jste, budete-li to činit! Ámen 


